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В плане исследования энергий диссоциации связей и энтальпий образования радикалов C, H, N, O – соединений были  определены энтальпии образования 2- и  5-метилазид-N-нитрооксазолидина , I и II, соответственно: 
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Энтальпия образования соединений I и II в стандартном состоянии (жидком) была определена из энтальпии сгорания, измеренной на прецизионном калориметре конструкции ИХФ РАН. Расширенная неопределенность при 95% вероятности равна 2 ÷ 3·10-2%. Результаты измерения энергии сгорания I и II, из 5 опытов на хроматографически чистых образцах относятся к уравнению реакции сгорания:
С4H7N5O3 (ж)  + 4.25О2(г) (  4.0СО2(г) + 3.5Н2О(ж) +2.56N2(г).

       Энтальпии сгорания и образования в стандартном состоянии для соединения I составили: -658.3 ( 0.2  и   43.0 ( 0.2 ккал(моль-1, соответственно, а для II:  - 661.9( 0.4 и                             
 46.6 ( 0.4 ккал(моль-1, соответственно (1кал = 4.184 Дж).
      Энтальпии испарения  соединений  I  и II измерены на микрокалориметре  Кальве и  составили: 18.3 ( 0.1  и 16.2 ( 0.2 ккал(моль-1, соответственно.  Энтальпии образования в газовой фазе для  I  и II  составили: 61.3 ( 0.3 и  62.8 ( 0.3 ккал(моль-1, соответственно.                                                          
    Энергии диссоциации связей N – NO2   во вторичных нитроаминах и C – N3   в органических азидах составляют   40 и 65 ккал(моль-1, соответственно. Используя эти величины и энергии разрыва пятичленных колец по связи C – О [1], определены энтальпии образования радикалов (ккал(моль-1):  III 93.4; IV 21.3; V 22.8; VI 94.9 и бирадикалов:  (CH2CH2N(NO2)CH(CH2N3)O( 134.1 и (OCH(CH2N3)CH2N(NO2)CH2( 135.6.
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In respect of research of energies of a dissociation of bonds and enthalpies of formation of radicals C, H, N, O - compounds enthalpies of formation 2 and 5-methylazid-N-nitrooxazolidina, I and II, accordingly, have been defined: 
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The enthalpy of formation of compounds I and II in a standard condition (liquid) has been defined from the enthalpy of combustion measured on a precision calorimeter of  construction IChPh of the Russian Academy of Sciences. The expanded uncertainty at 95 % of probability is equal 2 ÷ 3·10-2 %. Results of measurement of energy of combustion I and II, from 5 experiences on chromatographic pure samples concern the equation of reaction of combustion:
С4H7N5O3 () + 4.25О2 (→ 4.0СО2 (+ 3.5Н2О () +2.56N2 ().
       Enthalpies of combustion and formation in a standard condition for compound I have made: 

-658.3  0.2 and 43.0  0.2 kcal(mol-1, accordingly, and for II: - 661.9 0.4 and                             
 46.6  0.4 kcal(mol-1, accordingly (1 cal = 4.184J).
      Enthalpy of evaporation of compounds I and II are measured on microcalorimeter Calve and have made: 18.3  0.1 and 16.2  0.2 kcal(mol-1, accordingly. A formation enthalpy in a gas phase for I and II have made: 61.3  0.3 and 62.8  0.3 kcal(mol-1, accordingly.                                                          
    Energies of a dissociation of bonds N – NO2 in secondary nitroamines and C – N3 in organic azides make 40 and 65 kcal(mol-1, accordingly. Using these values and energies of rupture of pentamerous rings on bond C – O [1], enthalpies of formation of radicals (kcal(mol-1) are defined: III 93.4; IV 21.3; V 22.8; VI 94.9 and biradicals (kcal(mol-1): 
CH2CH2N(NO2)CH(CH2N3)O 134.1 and OCH(CH2N3)CH2N(NO2)CH2 135.6.
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